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آغاز محاکمه 21 متهم 
حمله به سفارت عربستان 

اولیــن جلســه دادگاه پرونده معترضین به ســفارت 
عربستان برگزار شد. در این جلسه که در شعبه 1060 
دادگاه کیفــری 2 کارکنان دولت به ریاســت قاضی 
فرشــید دهقانی به صورت علنی برگزار شد، پرونده 
14 نفر از متهمان مورد رســیدگی قرار گرفت و ادامه 

بررسی ها به فردا)سه شنبه( موکول شد.
 قاضی حســینی سرپرســت مجتمــع قضایی ویژه 
رسیدگی به جرائم کارکنان دولت در جمع خبرنگاران 
در باره جلســه دادگاه پرونده معترضین به ســفارت 
عربســتان گفت:  این پرونده که در مجتمع قضایی 
کارکنــان دولت مطرح شــده به شــعبه 1060 این 
مجتمع ارجاع شــده و 21 متهم دارد که پرونده شان 

با صدور کیفرخواست به دادگاه ارسال شده است.
وی افزود: متهمان اکثرا در جلسه بودند و برخی هم 
که در جلسه امروز حضور نداشتند وکلای شان حاضر 
شــدند. اتهامات آن ها مشــارکت در تخریب عمدی 
اموال سفارت عربستان و اخلال در نظم عمومی از 

طریق جنجال و تجمع غیرقانونی بوده است.
وی گفت: بعید می دانم که امروز آخرین جلسه دادگاه 
باشد؛ چراکه هم تعداد متهمان زیاد است و هم وقت 
اداری اجــازه نمی دهد که بتوانیم بــه اتهامات تمام 
متهمان رسیدگی کنیم. البته تصویب این که جلسه 
بعدی کی برگزار می شود منوط به تشخیص قاضی 

پرونده است.

 پرسنل نیروی انتظامی 
جرء متهمان نیستند

وی در پاســخ به ســوالی مبنی بر این کــه آیا در مورد 
نیــروی انتظامی پرونده ای در ایــن زمینه به دادگاه 
کارکنان دولت ارسال شده است؟ گفت: آن چیزی 
که دادگاه ارســال شــده همین موضوع این پرونده 
معترضین به سفارت عربستان بوده است که متهمان 
آن هم مشــخص شــده اند. در پرونده حاضر چنین 

چیزی را در مورد پرسنل نیروی انتظامی نداریم.
سرپرســت مجتمع قضایی ویژه رسیدگی به جرائم 
کارکنان دولت در پاســخ به ســوالی مبنی بر این که 
یکی از وکلای متهمان این سوال را داشت که چرا 
پرونده موکلش در دادگاه کارکنان دولت رســیدگی 
شــده است؟ گفت:  در حوزه قضایی تهران به دلیل 
گســتردگی جمعیت مجتمع هــای مختلفی وجود 
دارد و تقسیم کار شده اســت. ما در این مجتمع به 
متهمانی رســیدگی می کنیم کــه در تهران مرتکب 
جرم شــده اند؛ لــذا پرونده های متفرقــه دیگر هم 
در این مجتمع مطرح می شــود که به آن رسیدگی 
می کنیــم. همچنین دادســرایی که ایــن پرونده را 
تشکیل داده از جمله دادسراهایی است که در موید 

مجتمع ماست.
گفتنــی اســت محســنی اژه ای 22 فروردین ماه از 
صدور کیفرخواســت برای 48 نفر از حمله کنندگان 
به سفارت عربستان خبر داده و با بیان این که »یکی 
از پرونده هــای مهمی که در ســال 94 ظرف 70 روز 
به صدور کیفرخواســت منجر شد، حمله به سفارت 
عربســتان بود«،  گفته بود: این پرونده در نیمه دوم 
ســال 94 تشکیل شد و 121 نفر کسانی بودند که در 
این پرونده دستگیر شدند و قرار وثیقه یا قرار بازداشت 
موقت و یا قرار تأمین مناسب دیگری برای آنها صادر 
شد، 24 نفر هم در رابطه با این پرونده احضار شدند که 
برخــی از آنها منتهی به صدور قرار و برخی از آنها که 
اتهامی نداشتند، بدون قرار آزاد شدند. نهایتاً برای 48 
نفر از این افراد کیفرخواست صادر شد و پرونده شان 
در دادســرای تهران است و البته پرونده حدود 3 الی 

4 نفر هم در دادسرای روحانیت است.

نمره برجام خوب، نمره آمریکا پایین
حواسمان به بدعهدی های آمریکا هست

وزیر امور خارجه گفت: چه به برجام نمره 5 بدهیم چه 95، باید بیش ترین استفاده 
را از آن انجام دهیم و این مانع نمی شــود از این که همواره حواس مان باشد که 
آمریکایی ها بدعهد بوده و هستند. دکتر محمدجواد ظریف در مصاحبه با خبرنگار 
خبرگزاری صدا و ســیما در مســیر پرواز به تهران از سفر قزاقستان افزود: اگر 
بخواهیم به برجام نمره بدهیم، حتماً با توجه به ظرف زمانی و شرایط بین المللی 
نمره بســیار خوبی می گیرد، اما اگر بخواهیم به نحوه اجرای آمریکایی ها نمره 

بدهیم احتمالًا نمره پایین می گیرد. 

آمریکا می توانست فروش نفتمان را به صفر برساند
ظریف با اشاره به اینکه برجام باید هم در ظرف زمانی خودش بررسی و ارزیابی 
شــود و هم در واقعیت جهانی که به تصویب رســید اظهار کرد: از بعد دیگر نیز 
برجــام را باید از منظر نحوه اجرای توافق ارزیابی کرد. از نظر زمانی، مذاکرات 
مرتبــط با برجام برای توافق اولیه در دولت یازدهم زمانی آغاز شــد که هر چند 
ماه یک بار تحریم جدیدی علیه کشــورمان در کنگره آمریکا تصویب می شد و 
معروف بود که نتانیاهو به واشــنگتن ســفر نمی کند مگر این که با یک تحریم 

جدید بازگردد.
وزیــر امور خارجه بــا بیان اینکه مذاکرات مربوط به برجام زمانی آغاز شــد که 
کنگــره و مجلس نمایندگان آمریکا قانونی را تصویب کرده و منتظر رفتنش به 
ســنا بودند که براساس آن فروش نفت کشورمان در کم تر از یک سال به صفر 
برسد اظهار کرد: آمریکایی ها در یک بازه زمانی یک و نیم ساله توانسته بودند 
فــروش نفت کشــورمان را از بیش از 2 و نیم میلیون بشــکه در روز به کم تر از 
روزانه یک میلیون بشــکه برســانند. با این قلدری و فشارهایی که آمریکایی ها 
بر کشــور ما می آوردند می توانستند در مدت کوتاهی فروش نفت کشورمان را 

به صفر برسانند.
ظریف افزود: مذاکرات منتج به برجام زمانی آغاز شد که براساس همین قانون 
کنگــره، رییس جمهور آمریکا دیگر حتی اجــازه نمی یافت که مقررات را تعلیق 
کند. در آن زمان اگر لایحه ای که در مجلس نمایندگان این کشور با رأی بسیار 
بالا تصویب شد به سنا هم رفته بود و به امضای اوباما می رسید، تقریباً در هیچ 
زمانی هیچ یک از تحریم های این کشور نمی توانست تعلیق شود زیرا تعلیقش 

نیازمند رأی دو سوم اعضای کنگره بود.
رییــس هیــات مذاکراتی ایران گفت: برجام در زمانی تصویب شــد که شــش 
قطعنامه لازم الاجرای شورای امنیت تحت فصل هفتم تلاش می کرد ایران را 
از حق خودش برای بهره مندی از انرژی صلح آمیز هسته ای محروم کند؛ البته 
حق ما ربطی به قطعنامه شــورای امنیت ندارد اما بالاخره این شــورا می گفت 
ایران اجازه ندارد از این حق استفاده کند. فراتر از این در حوزه موشکی حتی به 
کشورها اجازه می داد که برای جلوگیری از دستیابی ایران به فن آوری موشکی 

که هیچ ربطی به آن کشورها ندارد، حتی وارد اقدام نظامی شوند.

برجام سندی قابل دفاع است
وی بــا بیان این که بنابراین اگر می خواهیــم برجام را ارزیابی کنیم باید آن را در 
ایــن ظرف زمانی در نظر بگیریم افزود: زمانی که مذاکرات منتج به برجام آغاز 
شد در شرایطی نبودیم که از نظر بین المللی مساعد باشد. از نظر شرایط جهانی، 
زمانی مذاکرات را آغاز کردیم که کشــورمان در یک طرف ماجرا و شش قدرت 
بزرگ دنیا در طرف دیگر متکی به حمایت شــورای امنیت سازمان ملل متحد، 
اتحادیه اروپا و بسیاری از مراکز قدرت جهانی اعم از مراکز پولی و تبلیغاتی بودند.
رییس دستگاه دیپلماسی گفت: اگر برجام را از این دو زاویه نگاه کنیم دستاورد 
بســیار مهمی برای جمهوری اسلامی ایران است که عزت مردم را حفظ کرد، 
حقوق شان را به رسمیت شناخت، قطعنامه های شورای امنیت را کنار زد و مانع 
از تصویب تحریم های جدید علیه کشــورمان شد. برجام هم چنین تحریم های 
پیشین مرتبط با برنامه هسته ای را کاملًا کنار زد و مانع از پیشروی تحریم های 

مرتبط با مقررات داخلی آمریکا نیز شد.
ظریف با طرح این پرسش که آیا این به معنی فتح الفتوح دانستن برجام است؟ 
تاکید کرد: به نظر من فتح الفتوح مردم ایران هســت که نشان دادند از طریق 
فشــار نمی شود چیزی را به آنان تحمیل کرد اما آیا فتح الفتوح مذاکره کنندگان 
اســت؟ نه؛ البته مذاکره کنندگان از همه توان شان، از درایت رییس جمهور از 
حمایت، مقاومت و دعای مردم و از همه بالاتر از هدایت ها و دعای مقام معظم 

رهبری و لطف خدا استفاده کردند و توانستند به توافق برسند.
وزیــر امور خارجه تصریح کرد: نمی گویم برجام فتح الفتوح اســت اما می گویم 
سندی کاملا قابل دفاع است؛ اگر بخواهیم به برجام نمره بدهیم حتما با توجه 
به ظرف زمانی و شــرایط بین المللی نمره بسیار خوبی می گیرد اما اگر بخواهیم 
به نحوه اجرای آمریکایی ها نمره بدهیــم احتمالا نمره پایینی می گیرد. این به 
معنی آن نیســت که ما شــخصیت آمریکایی ها و گرایش های آنــان را در نظر 
نداشــتیم، واقعیات داخلی نظام آمریکا را به خوبی می شناختیم و برای همین 
بود که با درایت و تیزبینی مقام معظم رهبری و رییس جمهور شــرایطی را برای 
کشــورمان پیش بینــی کردیم که آن را تا حد بســیار زیادی در قبــال اقدامات 

آمریکایی ها مصونیت بدهیم.

معنی توافق این است که دو طرف راضی باشند
او با طرح این پرســش که اصلًا معنی توافق چیســت؟ افزود: معنی توافق این 
است که دو طرف راضی باشند، مگر این که بتوان نامش را قرارداد تسلیم گذاشت 
وگرنــه توافقی وجود ندارد که هر یــک از دو طرف بتوانند بگویند 100 درصد به 
نفع شــان است. چنین چیزی در جهان خارج وجود ندارد. به همین علت است 
که امروز در ســالروز تصویب برجام مقالاتی در آمریکا نوشــته می شود مبنی بر 
این که این کشــور چه امکاناتی مانند اجماع بین المللی علیه ایران و ممنوعیت 

برنامه موشکی این کشور را از دست داده است.

وزیر خارجه ایران با اشــاره به مطالب مطرح در یکی از جلسات استماع کنگره 
درخصوص برنامه موشــکی کشــورمان افزود: در آن جلسه نمایندگان، دولت 
این کشــور را زیر ســوال بردند که چرا قطعنامه 1929 بــا آن محکمی را درباره 
برنامه موشــکی ایران از دســت داد و آن را به بندی تبدیل کرد که اولًا اجباری 
نیســت و ثانیاً ایران را معاف کرده اســت. نمایندگان در این جلسه اعلام کردند 
ایرانی ها توانســته اند از طریق مذاکره کلمه ای را به این معنی وارد کنند که اگر 
برنامه موشکی برای سلاح هسته ای طراحی نشده باشد در حوزه این قطعنامه 

قرار نمی گیرد یعنی حوزه ای که تبلیغات فراوانی درباره آن علیه ما می شد.
رییس دســتگاه دیپلماســی بر جدیت و رعایت دقت در اجرای تعهدات مان در 

برجام و جلوگیری از بدعهدی طرف مقابل در این زمینه تاکید کرد. 
وی گفت: اگر مجموعه این عوامل را در نظر بگیریم در سالروز به نتیجه رسیدن 
برجام می توانیم به مردم خوب ایران بگوییم که این توافق حتما سبب سربلندی 
آنان در عرصه بین المللی شده است. دنیا مردم ایران را به عنوان ملتی می شناسد 
که در برابر زور و فشار مقاومت می کند اما هم زمان آماده مذاکره است و پس از 
مذاکره هم عهد و پیمان خود را جدی و با دقت رعایت می کند و به طرف مقابل 
نیــز اجازه بدعهدی نمی دهد. ملت و مســوولان ذی ربط به این موضوع توجه 

دارند و آن را پیگیری می کنند.
او افزایــش میزان صادرات نفت کشــورمان از کم تر از یک میلیون بشــکه در 
روز ظرف 6 ماه به بیش از دو میلیون بشــکه، عادی شــدن شرایط حمل و نقل 
و برقراری رابطه بســیاری از بانک ها با بانک های کشورمان را از دستاوردهای 
برجام برشمرد. رییس تیم مذاکراتی ایران گفت: البته تعدادی از بانک ها هنوز 
از مقررات آمریکایی ها وحشــت دارند اما ما معتقدیم این وحشت بیش تر نوعی 
وحشت روانی و ناشــی از محافظه کاری ذاتی موسسات پولی و بانکی است نه 

ناشی از مقرراتی که مانع از همکاری با ایران شود.
وی افــزود: اگر این واقعیات را درنظر بگیریم می بینیم که آینده بســیار خوبی 
در مقابل ماســت؛ بارها گفته ام که می توانیم به برجام نمره 5،  15 یا 95 بدهیم 
که اگر از هر یک از این نمرات همراه با هم استفاده کنیم برجام می تواند زمینه 

بسیار خوبی برای کشورمان باشد و اقتصاد مقاومتی را پیش ببرد.
ظریف هشــدار داد: اگر از همان نمره 5 یا 95 هم اســتفاده نکنیم به زیر صفر 
تبدیل می شود، زیرا شرایط دنیا ایستا نمی ماند و پیش می رود؛ باید از فرصتی که 
ایجاد شــده است استفاده کرد؛ در غیر این صورت شرایط حتما به سمت منفی 

و تبدیل شدن فرصت به تهدید پیش می رود.
رییس دستگاه دیپلماسی تصریح کرد: ما بر استفاده حداکثری از برجام متمرکز 
هســتیم اما این مانع نمی شود که همواره حواس مان باشد آمریکایی ها بدعهد 
بوده و هســتند. آمریکایی ها حتما تلاش زیادی نکرده اند که اطمینان حاصل 
کنند نگرانی هایی که در جامعه بین الملل بر اثر سیاست هایی که حدود یک دهه 

علیه کشورمان اعمال شده است برطرف شود.

با مردم گرسنه و بیکار نمی شود امنیت را تامین کرد
وزیر کشور با بیان اینکه کشوری مقتدر، مستحکم و مقاوم خواهد بود که اقتصاد خوبی داشته باشد، گفت: قطعا با مردم گرسنه و فقیر و بیکار نمی توان امنیت را تامین کرد. عبدالرضا رحمانی فضلی اظهار کرد: 
امروزه همه اقتصاددان  کشور به این باور رسیده اند که چاره ای جز بحث اقتصاد مقاومتی برای رونق اقتصاد کشور نداریم و آن را به عنوان منشور اقتصادی کشور پذیرفته اند. وی تاکید کرد: اجرای اقتصاد 
مقاومتی به لحاظ سیاســی می تواند محور وحدت و انســجام ملی قرار گیرد، زیرا همه مردم کشــور باید برای انجام آن همکاری داشته باشند. وزیر کشور افزود: این سیاست ها به لحاظ اجتماعی هم توجیه 
پذیر اســت، زیرا یکی از ویژگی های اقتصاد مقاومتی عدالت بنیان بودن آن اســت و همه رنجی که در ابعاد اجتماعی حاکم بر کشــور وجود دارد ناشی از عدم توازن و تعادل و نابرابری در مناطق جغرافیایی 
اســت. وی تصریح کرد: در حال حاضر حقیقت این اســت که با عدم توازن و تعادل در چرخه اقتصادی کشــور روبرو هستیم که ناشی از برنامه ریزی های غلط 70 تا 80 ساله در کشور است. رحمانی فضلی 
افزود: طی این سالها نظام بودجه ریزی نادرستی بر کشور حاکم بوده و متاسفانه طی این مدت تغییرات ساختاری و اساسی نداشتیم. وی در ادامه با بیان اینکه اقتصاد مقاومتی به لحاظ امنیتی هم قابل 

توجیه است، گفت: قطعا با مردم گرسنه و فقیر و بیکار نمی توان امنیت را تأمین کرد و حرکت ما به سمت اقتصاد مقاومتی می تواند برای ما امنیت را هم رقم بزند.

سیاسی
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واکنش روز

اظهاراتم بهانه تسویه حساب سیاسی شد
معاون زنان و امورخانواده ریاست جمهوری در مورد صحبت های خود در جمع خبرنگاران حاضر در مراسم ختم همسر 
محســن آرمین توضیح هایی ارائه کرد.  شهیندخت مولاوردی با انتشار یادداشتی در کانال تلگرامی خود نوشت: این 
روز ها برخی رسانه ها با هدف اختلاف افکنی سناریوی جدیدی را با موضوع استیضاح یکی از اعضای کابینه به صورت 
هماهنگ دستمایه اثبات گسست میان اصلاح طلبان و دولت و مجلس، به موازات اصرار بر اثبات شکاف و تقابل میان 
دولت و نظام در دستور کار خود دارند. وی با بیان اینکه نمونه این موضوع ماجرای مصاحبه کوتاه او در حاشیه مراسم 
ختمی در روز جمعه اســت، درخصوص آنچه از او ســوال شــده بود و آنچه او پاسخ داده بود نوشت: بعد از مورد سؤال 

قرارگرفتن در این زمینه بیان کردم ظاهراً بنا به اعلام رییس فراکسیون امید این موضوع منتفی است و بعد از اشاره خبرنگار به تجربه کار تشکیلاتی 
نداشتن برخی نمایندگان مطرح کردم که قاعدتاً از کسانی که لیستی رأی آورده اند، انتظار می رود تشکیلاتی عمل کنند و نهایتاً بعد از نام بردن از یکی 
از نمایندگان عضو فراکسیون امید توسط خبرنگار، در مورد دلایل اصرار ایشان بر استیضاح سؤال شد که من هم گفتم از خودشان بپرسید و در پاسخ 
اینجانب نه اسمی برده شده، نه از واژه خودسرانه استفاده شده است. مولاوردی با بیان اینکه این کل ماجرایی است که این روز ها بهانه تسویه حساب 
و از آب گل آلود ماهی گرفتن عده ای شــده اســت افزود:  خیلی وقت ها با خودم فکر می کنم این همه وقت و انرژی که این عده برای تشــکیل اتاق 
فکر تخریب و طراحی نقشه و وارونه نمایی و.... اختصاص می دهند صرف همکاری و تعامل برای سازندگی و پیشبرد امور می شد، الان چه مملکتی 

داشتیم. گفتنی است اظهارات مولاوردی در روز جمعه اشاره ای به تصمیم محمد علی وکیلی عضو فراکسیون امید برای استیضاح وزیر کار بود .

پیگیری روز

ستاد اجرایی فرمان امام )ره( مالیات می دهد
محمود صادقی عضو هیئت رئیسه فراکسیون امید پیش تر در اظهاراتی گفته بود که انتظار مجلس این است که دولت 
با اقتدار و جسارت در راستای دریافت مالیات از آستان قدس رضوی و مؤسسه ها و بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه 
نیروهای مسلح و دیگر دستگاه های مذکور در قانون اقدام کند.  او حالا می گوید که در پی این اظهارات ستاد اجرایی 
فرمان امام با ارائه گزارشــی کتبی اعلام کرده اســت که از سال 1380 مالیات پرداخت می کند.  صادقی در گفت وگو 
با ایلنا،  با تاکید بر ضرورت پرداخت مالیات توســط دســتگاه های مذکور در ماده 78 قانون اصلاح برخی از مواد قاتون 
تنظیم بخشی از مقررات مالی دولت که شامل آستان قدس، بنگاه های اقتصادی زیرمجموعه نیروهای مسلح و ستاد 

اجرایی فرمان حضرت امام خمینی )ره( می شود، گفت: در پی مصاحبه اخیر در این خصوص، آقای سیدمصطفی سیدهاشمی، معاون برنامه ریزی و 
توسعه اقتصادی ستاد اجرایی فرمان امام)ره( طی تماسی خواهان دیدار با اینجانب و توضیح در این زمینه شدند. عضو هیات رئیسه فراکسیون امید 
با اشــاره به دیدار مجدد با سیدهاشــمی در روز گذشته، خاطرنشان کرد: آقای سیدهاشمی توضیح دادند کلیه واحدهای وابسته به ستاد اجرایی پیرو 
دستور مقام معظم رهبری از سال 1380 مالیات پرداخت می کنند و همچنین تاکید کردند این ستاد، در راستای گسترش و بسط عدالت آموزشی تا 
کنون صد ها مدرســه را در ســطوح مختلف آموزشی احداث و تجهیز کرده است. نماینده مردم تهران در مجلس گفت: در ادامه از آقای سیدهاشمی 
خواستم در این خصوص گزارش کتبی تفصیلی این ستاد را ارائه کنند. صادقی در پایان تصریح کرد: امیدواریم سایر دستگاه ها به ویژه آستان قدس 

رضوی در اجرای دستور مقام معظم رهبری و قوانین موضوعه به تکالیف مالیاتی خود عمل کنند.


